
آوار جوانمرگی در کمین مدارس پیر
آیا از فرصت مجازی شدن مدارس در کرونا برای بازسازی بهره بردیم! ادامه از صفحه یک

 که قربانیان کمتری دارد. تلخی اش نه به 
اندازه شین آبادی ها که هنوز آتش حادثه 
هشت سال پیش زیبایی هایشان را سوزاند.

درس خواندن زیر سقف های لرزان حس 
عجیبی دارد، مدارســی که قرار بود در 
فرصت به دســت آمده در دوران کرونا 
بازسازی شوند. بی توجهی ها، اما همچنان 
به همان شکل ســابق باقی مانده اند و 
حالا کــه دوباره صحبت از بازگشــایی 
مدارس است، بحث فرسوده بودن آن ها 
و بخاری هایــی که ممکن اســت جان 

بگیرند، بر سر زبان ها افتاده است.
کمبود اعتبار و هزاران مشــکل دیگر، 
بهانه هایی اســت که باعث شده حدود 
30 درصد مدارس کشور، دیگر جانی در 

کالبدشان نماند.
مدارسی که نیازمند تخریب، بازسازی 
و مقاوم سازی هستند که اگر این اتفاق 
نیفتد فقط کافی است کامیونی رد بشود 
یا حتی یک وسیله سنگین جابه جا شود. 
مهم این اســت که با هر بــار بارندگی، 
انگار ســقف به آســمان گره می خورد 
تا باران ببارد روی مشــق های عاطفه، 
روی مشق های فاطمه، روی مشق های 
حسین، روی مشق های هر دانش آموزی 
که توی این مدرسه های قدیمی درس 

می خوانند.
استاندارد نبودن مدارس، کمبود معلم 
و فضای آموزشــی، اســتاندارد نبودن 
سیستم گرمایشــی، کامل نبودن طرح 
هوشمندســازی، از جمله مشــکلاتی 
اســت که دانش آموزان استان، در سال 

تحصیلی جدید با آن مواجه هستند.

مدارس کشور حالا این قدر پیر شده اند 
که جایی برای ماندن و بــودن ندارند و 
فرسودگی از سر وکولشان بالا می رود. 
درس خواندن در این مدارس، ترسناک 
است و مثل خانه های عنکبوت، هر آن 
ممکن است بر ســر میهمانان شان آوار 
شود. حالا این بلاتکلیفی، برای مدارس 
فرسوده، زخمی کهنه محسوب می شود 
و تا زمانی که این زخم ها درمان نشــود 
همچنان باید منتظر باشــیم که زخم 

مدارس باز شود و فاجعه ای رخ دهد.
غرب یا شــرق، فرقــی نمی کند، همه 

جا مدارس فرســوده ای وجود دارد که 
نیازمند نوسازی و بهسازی است.

شاید دو سه ســال پیش بود که قانون 
نوشته شــد. قانونی که اعلام می کرد، 
یکی از مصوبه های برنامه ششم توسعه به 
اختصاص سه میلیارد دلار از درآمدهای 
صندوق ذخیره ارزی برای حذف مدارس 
فرســوده اختصاص دارد؛ اما هم اکنون 
برخی نمایندگان مجلس مطرح می کنند 
که این صندوق، پولی در حساب ندارد که 
بخواهد آن را به حذف مدارس فرسوده 
اختصاص دهد. طبق گفته های معاون 

وزیر آموزش و پرورش تنها راهکار برای 
تأمین بودجه مدارس فرســوده، حضور 
شهرداری، شورای شهر و خیرین است: 
»به این دلیل که متناســب بــا میزان 
تخصیص اعتبار کار مقاوم سازی انجام 
می شــود. میزان اعتباری کــه ما برای 
اســتان تهران توانستیم در نظر بگیریم 
حدود ۶۵0 میلیارد تومان اســت و ما 
متناسب با آن کار کردیم. به طور مثال 
تمام بخاری های نفتی و گازی را از استان 
تهران جمع کردیم. ما باز هم اعتباراتی 
را به اســتان تهران تخصیص خواهیم 

داد، اما این میزان کفاف نمی دهد. این 
پروژه هایی که باقی مانده به دلیل کمبود 
منابع مالی اســت. در ایــن زمینه باید 
شهرداری، شورای شهر، خیرین و حتی 

کارخانه ها به ما کمک کنند«.
او در حالی این سخنان را بیان می کند 
که رئیس سازمان نوســازی، توسعه و 
تجهیز مدارس کشور معتقد است: راهی 
که می تواند این معضل را در کوتاه مدت 
برطــرف کند، بحث تبدیل به احســن 
کردن و فروش املاک مــازاد آموزش و 
پرورش و تبدیل کردن آن به احســن 
است: »سال قبل قانون بودجه این اجازه 
را به ما داد که املاک مازاد را به مدرسه 
تبدیل کنیم. امســال هــم مجلس نیز 
ضوابط و مقررات مالــی ویژه آموزش و 
پرورش را مصوب و ابلاغ کــرد. در این 
قوانین خاص آمــوزش و پرورش که به 
یک بند آن اشــاره می کنم، آمده است، 
آموزش و پرورش بایــد املاکی که ۵0 
سال است به عنوان مدرسه از آن استفاده 
نمی شود را واگذار کند تا معادل آن یک 
مدرسه ساخته شــود. عملًا سرمایه به 
جای دیگری نرفتــه، بلکه یک ملک به 

ملک دیگری تبدیل شده است«.
حالا قرار است مدارس با وجود مشکلات 
فراوان و به دستور ریاست جمهوری از 
ابتدای آذرماه میزبان دانش آموزان شوند. 
فرصت دو ســاله آموزش های مجازی 
تمام شــده و مدارس همچنان نامقاوم 
هستند حکایتی که تازه نیست و شاید 
باز هم باید منتظر حادثه ناگواری باشیم 
 که حتی از رگ گردن بــه ما نزدیک تر

 است.

رئیس سازمان نشر آثار و ارزش های 
مشارکت زنان خبر داد:

 برگزاری جایزه جهادی بانوان 
به صورت ملی

مریم یادگاری / گروه جامعه
   M.Yadegari@gmail.com

رئیس سازمان نشــر آثار و ارزش های مشارکت 
زنان در دفاع مقدس از اجرای طرح جایزه جهادی 

بانوان به صورت ملی خبر داد.
نشست تخصصی تبیین طرح گفتمان فاطمی 
با حضور رئیس سازمان نشــر آثار و ارزش های 
مشــارکت زنان در دفاع مقدس، مدیرکل امور 
بانــوان و خانواده اســتانداری اصفهــان، عضو 
کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شورای 
اسلامی شهر اصفهان و نمایندگان دستگاه های 
اســتان در حوزه بانوان و دفاع مقدس در دفتر 
تخصصی بانوان آفتاب وابسته به سازمان فرهنگی 

اجتماعی ورزشی شهرداری اصفهان برگزار شد.
بحث و تبــادل نظر درباره چگونگــی برگزاری 
طرح جایزه جهادی بانــوان در گام دوم انقلاب 
از جمله محور این نشســت بود. ایــن جایزه با 
هدف پاسداشــت مجاهدت ها و خدمات بانوان 
جهادگر، شناسایی و شبکه سازی بانوان جهادگر، 
استعدادیابی و استعدادپروری و توانمندسازی و 

توان افزایی بانوان برگزار خواهد شد.
رئیس سازمان نشــر آثار و ارزش های مشارکت 
زنان در دفاع مقدس کشور در این نشست با بیان 
اینکه از ابعاد گوناگون شخصیتی و سیره حضرت 
زهرا)س( غفلت کرده ایم، درباره طرح گفتمان 
فاطمی بیان کرد: سیره حضرت زهرا)س( و زنان 
شهید و ایثارگر دفاع مقدس می تواند برای جامعه 
ما هویت بخش و نجات بخش باشد که در همین 
راستا طرح گفتمان فاطمی قرار است به منظور 
تبیین سیره حضرت زهرا)س( در سطح کشور 
برگزار شود. مریم مجتهدزاده گفت: باید تلاش 
کنیم نقش زنان در فرآینــد تحقق تمدن نوین 
اســلامی را محقق کنیم و در این زمینه باید به 

برنامه ریزی و هموار کردن مسیرها بپردازیم.
رئیس سازمان نشــر آثار و ارزش های مشارکت 
زنان در دفاع مقدس با اشاره به دغدغه های زنان 
ایثارگر ادامه داد: آمادگی داریم طرح پیشنهادی 
در حوزه بیمه زنان ایثارگر را به نمایندگان مجلس 
ارائه دهیم تا مورد بررسی و تصویب قرار گیرد.

همچنین عضو کمیســیون فرهنگی، اجتماعی 
و ورزشی شورای اســلامی شهر اصفهان در این 
نشســت ابراز امیدواری کرد هر شخص در هر 
جایگاهی که قرار دارد بتواند بــا اقدامات خود 

قدمی در راه پاسداشت شهدا بردارد.
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وقتی خندیدن اصلًا خنده دار نیست! 

 درمان »خط خنده« 
چاره زیباتر شدن

پریسا جمدی / گروه ترجمه
news@ naslefarda.net 

لبخند زدن باعث می شود که شما احساس خوبی 
داشته باشید و می تواند استرس و انرژی عصبی را 
کاهش دهد و باعث شاد شدن خلق و خوی گرفته 
و بد می شود. یک لبخند ساده می تواند دیگران 
را نیز شاد کند. اما لبخند زدن یک حرکت مکرر 
و پی در پی است و مانند تمام حرکات تکراری، 
می تواند منجر به چین و چروک های کوچک که 
خط لبخند نامیده می شوند، شود. با این حال، 
هیچ دلیلی برای نگرانــی در مورد این خطوط 
لبخند وجود ندارد، زیرا روش های بسیار ساده ای 
برای درمان این چین های کوچک ناخوشایند 
وجــود دارند.خطوط لبخند ناشــی از تعدادی 
علل هستند: ســن، قرار گرفتن در معرض نور 
اشــعه ماوراءبنفش)UV(، ســیگار کشــیدن، 
حالت تکراری چهره، خــواب خیلی کم، حالت 
خواب اشتباه و اســترس. اصلًا مجبور نیستید 
برای رهایی از شر این خطوط ریز دور دهان به 
جراحی دردناک و گران قیمت و تزریقات متوسل 
شوید. در اینجا چند روش جدید برای رهایی از 
شر خطوط لبخند آورده شــده است. بوتاکس 
محبوب ترین درمان جهان و مورد تأیید سازمان 
غذا و داروســت و درمان تزریقی بدون جراحی 
برای کاهش خطوط خنده اســت. با این حال، 
بیماران باید آگاه باشــند که بوتاکس بر مبنای 
ســم بوتولینوم بوده که یکی از قوی ترین مواد 
زیستی شناخته شده برای انسان است. اگر تزریق 
بوتاکس به اشتباه انجام شود، در مقدار اشتباه یا 
در مکان اشتباه، ممکن است منجر به عوارض 

جانبی جدی شود. 
www.ejyfacialplastics.com :منبع

یافته ها

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس خواستار شد:

لزوم اجرای تأمین امنیت غذایی پیش از طرح جوانی جمعیت
نسل فردا / گروه پارلمانی عضو کمیسیون کشاورزی 

news@ naslefarda.net  مجلس شورای اسلامی با
اشــاره به تأییــد طرح 
»جوانی جمعیت و تعالی خانواده« در شورای نگهبان گفت: نکته 
مهمی که در این طرح به آن توجه نشــده، بحث امنیت غذایی 
است؛ در شرایط فعلی با کمبود منابع تولیدی مواجه هستیم و با 
بلایی که سر آب و خاک آورده ایم، فقط می توانیم حداکثر حدود 

۸0 درصد امنیت غذایی را برای جمعیت ۸۵ میلیونی کشور تأمین 
کنیم. غلامرضا نوری قزلچه ضمن بیان این مطلب گفت: وقتی ما 
می خواهیم برای افزایش جمعیــت برنامه ریزی کنیم باید برای 
غذای آن ها نیز برنامه ریزی کنیم؛ نمی شــود بدون برنامه ریزی 
برای امنیت غذایی جمعیت قانون برای افزایش جمعیت مصوب 

و اجرا کنیم.
وی با انتقاد از غفلتی که در این طرح نســبت به امنیت غذایی 

جمعیت انجام شده است، گفت: در بحث امنیت غذایی جمعیتی 
که قرار اســت در پی اجرای این طرح به کشور افزوده شود، باید 
به دولت تکلیف می شــد، دولت نیز این تکالیف را می پذیرفت. 
بدون در نظر گرفتن بحث امنیت غذایی در این طرح به مشکل 

برمی خوریم. 
نماینده مردم بســتان آباد گفت: وقتــی می گوییم می خواهیم 
جمعیت را در عرض چندسال به ۱۱0 یا ۱۲0 میلیون نفر برسانیم 
باید غذای آن ها را نیز تأمین کنیم. وضعیت تولید و منابع تولیدی 
ما خوب نیســت و قطعاً باید در این بعد ســرمایه گذاری کنیم. 
سرمایه گذاری صرفاً برای افزایش جمعیت نیست بلکه باید برای 

تغذیه آن ها سرمایه گذاری شــود. وی بیان کرد: امسال در دنیا 
قیمت مواد غذایی حدود ســی درصد افزایش پیدا کرد که این 
علامت خطر مهمی است، در دنیا هم به سمت کمبود مواد غذایی 
پیش می رویم؛ یعنی دسترسی به مواد غذایی حتی برای خرید 
هم با چالش هایی مواجهه می شــود به همین دلیل باید نسبت 
به تأمین غذای این جمعیت فکری در این طرح می شــد. نوری 
قزلچه با بیان اینکه این طرح جامع و کامل نیست، خاطر نشان 
کرد: این طرح فقط صرف فرزندآوری است و هیچ پیش بینی در 
 بحث خورد و خوراک، مسکن و پوشاک جمعیت مورد نظر نشده

 است.


